

FREEDON OF INFORMATION (FOI) LEGISLATION

James Feeley

WHAT DOES IT DO?

It gives citizens the right to access all but a few exempted government records.

WHAT ELSE?

It also gives citizens who have been refused access to government records the right to request a federal court review the matter.

HOW WILL WE KNOW IF FOI LEGISLATION IS SUCCESSFUL?

By the number of times it is not used.

WHAT DO YOU MEAN?

It's simple. The prime objective is to get information to the public. Hence, the more the public obtains information from servants of the public without using the FOI Act the more successful the FOI Act will actually be.

SO, YOU'RE SAYING THAT THE LESS IT IS USED THE MORE SUCCESSFUL IT IS?

That's right. It's like obtaining peace when you have an atomic bomb - if you have to use it, you've failed.

HOW CAN WE ENSURE THAT THE FOI ACT IS NOT USED?

By doing four things:

first, by re-educating public servants to respond quickly and positively to citizens' requests for information;
second, by making it easy to locate and obtain information;
third, by exempting only a few well-defined types of records;
fourth, by permitting quick judicial review.

DO YOU HAVE ANY OTHER COMMENT?

Yes. FOI legislation is a perfect example of how government tiptoes backward into something good.

WHAT DO YOU MEAN?

FOI legislation is actually the unconscious beginning of a legislated national information policy.

WHY DO YOU SAY THAT?

Because FOI legislation really is a device to provide for the orderly dissemination of government information.

AND THAT IS GOOD?

And that is good.

LA LOI SUR LA LIBERTE D'INFORMATION

James Feeley

QU'EST-CE QU'ELLE APPORTE?

Elle donne aux citoyens le droit d'accès à tous les dossiers gouvernementaux, sauf quelques exceptions.

ET ENSUITE?

Elle offre également aux citoyens qui se sont vus refuser l'accès à des dossiers gouvernementaux, le droit d'appeler de cette décision à la Cour Fédérale.

COMMENT S'ASSURER DE L'EFFICACITE DE CETTE LOI?

Par le nombre de fois qu'elle ne sera pas utilisée.

COMMENT CELA?

C'est très simple. Le principal objectif visé est de diffuser l'information à la population. Par conséquent, plus la population obtient d'information de la part des fonctionnaires sans avoir recours à cette loi, plus cette loi sera efficace.

EN D'AUTRES TERMES, VOUS PRETENDEZ QUE MOINS ELLE EST UTILISEE, PLUS ELLE EST EFFICACE?

Exactement. C'est comme préparer la paix avec une bombe atomique - si vous devez l'utiliser, vous avez échoué dans votre objectif.

COMMENT S'ASSURER QUE LA LOI N'EST PAS UTILISEE?

De quatre façons:

- premièrement, en rééduquant les fonctionnaires à répondre rapidement et positivement aux demandes d'information des citoyens;
- deuxièmement, en facilitant la localisation et l'obtention de l'information;
- troisièmement, en n'interdisant l'accès qu'à seulement quelques types de dossiers bien définis;
- quatrièmement, en favorisant de rapides et judicieuses revues de l'information disponible.

AVEZ-VOUS D'AUTRES COMMENTAIRES?

Oui. Cette législation est un parfait exemple du recul positif d'un gouvernement.

QUE VOULEZ-VOUS DIRE?

Cette loi est en fait la genèse subconsciente d'une politique nationale d'information légiférée.

POURQUOI DITES-VOUS CELA?

Parce que cette loi est vraiment un outil pour pourvoir à une diffusion cohérente de l'information gouvernementale.

ET CELA EST UNE BONNE CHOSE?

Et cela est une très bonne chose.